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گروه علمی و آموزشــی - شاید در محاســبات اولیه، میزان 
خروجــی آن هم بــا حضور 4 موتور برایتان چندان شــگفت انگیز 
نباشد اما NSX رکورد صفر تا 96 کیلومتر را طی 2.7 ثانیه ثبت کرده 
که این سندی بر مهندسی موتور و طراحی موفق ائروداینامیک اکورا 
خواهد بود. رکوردی که برخی از خودروها با موتور قویتر و خروجی 

بالاتر موفق به ثبت آن نشده اند.
اکــورا با معرفی ان اس اکــس2020 باردیگر یکی از محبوب 
تریــن خودروهای اســپرت جهان را پیــش روی مخاطبان صنعت 
خودرو قرار داده اســت.نام اکورا در صنعت خودروی ژاپن اهمیت 
و جایگاه ویژه ای دارد زیرا برندی اســت که قواعد و فرهنگ چشم 
بادامی ها در تولید خودرو را با تحولات عمیقی مواجه ســاخت! تا 
پیــش از معرفی آکورا، اولویت اصلی ژاپنی ها در تولید خودرو ارائه 
محصولاتی کیفی با حداقــل هزینه بود یعنی خودروهایی ارزان که 
دوام بالایی داشته باشند. طبیعتا این رویکرد بطور اتوماتیک موجب 
حذف بخشی از فاکتورها بویژه در زمینه طراحی می شد اما با ورود 
آکورا به عنوان برند لوکس کمپانی هوندا عملا شرایط جدیدی شکل 
گرفت تا مفهوم خودروی لوکس با شــاخص قیمت رقابتی به زبان 

نیهونگو نیز ترجمه شود.
اکورا فعالیت خود را در ســال 1986 آغاز کرد و از همان ابتدا 
محصولات خود را در آمریکا، کانادا و هنگ کنگ عرضه کرد. در سال 

2004 دامنــه فعالیت برنــد افزایش یافت و محصولاتش به مکزیک 
صادر شد بدنبال آن در سال  2006 وارد بازار چین و در سال 2008 

به روسیه نیز راه یافت.
بدنبال آکورا شرکت هایی مانند لکسس برای تویوتا و اینفینیتی 
برای نیســان نیز وارد میدان شدند تا ژاپنی ها در بخش خودروهای 

لوکس نام خود را هر چه بیشتر جهانی کنند.
در میــان محصولات هوندا و اکورا، خاص ترین خط تولید به 
خانواده "ان اس اکس" تعلق دارد که معرفی مدل 2020 این اسپرت 

خیابانی بهانه ای شد تا نگاهی به جزئیات آن داشته باشیم.
اکــورا ان اس اکس مدل 2020 با کاملترین امکانات)شــامل 
ترمزهــای کربن ســرامیک و کیت فیبر کربــن 4 تکه کاهش وزن( 
198495 دلار قیمت گذاری شــده اســت. این خودرو یک رقابت 
نزدیک با محصولات اسپرت دیگر کمپانی های مطرح مانند آئودی 
آر8 با برچســب قیمت 195900 دلار و پورشــه 911 توربو اس با 

قیمت 203500 دلار دارد.
NSX از اصــول و قوانین طراحی خاص خود پیروی می کند 

و برای سال ها با این روش مخاطبان را مجذوب خود کرده است.
این هیولای خیابانی اکنون فناورانه تر از هر زمان شــده اســت 
زیرا برای ان اس اکس موتور وســط از پیشــرانه هیبریدی استفاده 
شــده که شــامل یک تپنده 6 ســیلندر 3.5 لیتری توربودوقلو، یک 

موتور الکتریکی با انتقال نیروی مســتقیم به محور عقب و دو موتور 
الکتریکی در محور جلو می شود. خروجی این مجموعه برابر با 573 

اسب بخار و گشتاور نیز برابر با 476 پوندفوت است.
شــاید در محاســبات اولیه، میزان خروجی آن هم با حضور 4 
موتور برایتان چندان شگفت انگیز نباشد اما NSX رکورد صفر تا 96 
کیلومتر را طی 2.7 ثانیه ثبت کرده که این سندی بر مهندسی موتور و 
طراحــی موفق ائروداینامیک اکورا خواهد بود. رکوردی که برخی از 
خودروها با موتور قویتر و خروجی بالاتر موفق به ثبت آن نشده اند.
بیشــینه ســرعت ان اس اکس 2020 برابر بــا 307 کیلومتر 

برساعت است. وزن خالص خودرو نیز برابر با 1759 کیلوگرم 
است.

ســامانه تمام چرخ محرک، سیستم تعلیق و کیفیت 
فرمان پذیری ان اس اکس 2020 نیز به میزان چشمگیری 
ارتقا یافته و در تست جاده های پر پیچ و خم نتایج فوق 

العاده ای را ثبت کرده است.
مجموعه پیشــرانه با یک جعبه دنده 9 سرعته 
دوکلاچه هماهنگ شــده اســت. ایــن جعبه دنده 
عملکرد ســریع و بدون تاخیــری دارد که می توان 
آنرا با پورشــه مقایسه کرد. همانطور که ابتدای متن 

اشاره شد ترمزهای سرامیکی البته به عنوان یک آپشن 

10600 دلاری در ان اس اکس 2020 اســتفاده شــده که با کمترین 
نقص ممکن وظیفه توقف خودرو را انجام می دهند.

فضــای داخل کابین ان اس اکس طراحی بســیار زیبایی دارد. 
مــواد دارای بافت نرم، بافت فیبرکربن، چرم 

در دو رنگ متفاوت)اینجا ســفید و 
مشکی( و عناصر کرومی 

در تمامی قسمت ها و بویژه کنسول اصلی خودنمایی می کنند.
اکورا ان اس اکس 2020 در مدل پایه 157500 دلار قیمت دارد. 
همانطور که ابتدای متن نیز اشاره شد؛ در گرانترین 
تریــم قیمت به 200 هزار دلار 

نزدیک می شود.

اکورا ان اس اکس 2020؛ 
نمونه ای موفق از معادلات دقیق مهندسی

گروه علمی و آموزشی - صدیقی 
گفــت: یکی از دغدغه های آموزش عالی 
تامین خوابگاه  است و در حال حاضر 50 
درصد خوابگاه های دانشجویی بالای 20 

سال عمر دارند.
دومین نشست مجازی ستاد خیرین 
وزارت علوم، دوشنبه 2 تیر 99 با حضور 
منصور غلامی وزیــر علوم، تحقیقات و 
فناوری، معاونان، روســای دانشگاه ها و 
جمعی از خیرین در وزارت علوم برگزار 

شد.
صدیقــی رئیــس ســازمان امور 
دانشــجویان در حاشــیه این نشســت 
اظهــار کرد: بحث مهــم در صندوق رفاه 
دانشــجویی وضعیت اسکان دانشجویی 
اســت کــه باید آن را بــه صورت جدی 
پیگیری کرد. البتــه خوابگاه های محروم 

باید در اولویت رسیدگی قرار بگیرند.
صدیقــی ادامــه داد: اینکــه هــر 
دانشــجویی در هر نقطه از کشور بتواند 
محــل تحصیل خــود را انتخــاب کند 
یک ضــرورت در جامعه اســت و هیچ 
دانشــجویی نبایــد به علت مشــکلات 
اقتصادی از رفتن به بهترین دانشگاه ها باز 
بماند. او با اشــاره به اینکه طبق بررسی ها 
خوابگاه های دانشــجویی به سطح یک تا 
پنج تقســیم بندی می شوند، تصریح کرد: 
در صورتی که دانشجویان خودشان محل 
تحصیل شان را انتخاب کنند نیاز به سرپناه 
خواهند داشــت، تلاش هــای خوبی در 
وزارت علوم برای افزایش تعداد و کیفیت 
خوابگاه ها صورت گرفته اســت و طی 6 
الی 7 ســال گذشــته یکی از دغدغه های 
آمــوزش عالی بحث تامین خوابگاه  برای 

دانشجویان بود. 
رئیس ســازمان امور دانشــجویان 
گفــت: دو عامــل باعث عقــب افتادن 
رســیدگی به خوابگاه ها شــد. عامل اول 
فرســودگی ســاختمان های خوابگاهی 
اســت که بیش از 50 درصد خوابگاه های 
ملکی عمری بالای 20 ســال در ســطح 
کشــور دارند و عامل دوم بحث استفاده 
بیش از ظرفیــت و تراکم های موجود در 

خوابگاه ها است.
صدیقــی اظهار کرد: اگر شــرایط 
داخل خوابگاه بد باشد بر میزان عملکرد 
تحصیلی و از دست رفتن روحیه و نشاط 

دانشجویان تاثیر خواهد گذاشت.
او با اشــاره بــه اینکه توان صندوق 
دانشــجویی محدود اســت، افــزود: از 
ســال 95، از محل دریافــت اجاره بهای 
دانشــجویان و کمک صندوق رفاه 209 
میلیارد تومان صرف تجهیزات خوابگاه ها 
شــده اســت. تا کنون به میــزان 70 الی 
80 میلیــارد تومان بــرای ارتقای کیفیت 

خوابگاه ها اختصاص داده شده است.
رئیس سازمان امور دانشجویان ادامه 
داد: گام اول در صندوق رفاه این است که 
برای کمک به دانشجویان تا حد امکان وام 
دانشجویی را تامین کند. شیوع کرونا باعث 
بروز مشکلات دو برابری در صندوق شد. 
اما با این حال پرداخت اجاره بها و اقساط 
دانشجویی را به تعویق انداختیم تا حامی 

دانشجویان باشیم.
صدیقی ادامه داد: وضعیت اقتصادی 
خانوار ها با توجه به تحریم ها نباید ما را از 
پاسخگویی به مسائل خوابگاهی باز دارد 

و باید آن ها را در اولویت قرار دهیم.

او گفت: تلاش هــای خوبی برای 
ســاخت خوابگاه های جدیــد از طریق 
تــلاش خیریــن صورت گرفته اســت. 
دانشــگاه با قــرار دادن زمیــن در اختیار 
صنــدوق رفــاه می تواند مــا را در زمینه 
گسترش خوابگاه ها یاری کند. در صورتی 
که تا سقف 18 درصد بودجه وجود داشته 
باشد صندوق رفاه می تواند 14 درصد آن 

را به دانشگاه ها کمک کند.
بازســازی گام دوم ارتقــای 

خوابگاه ها است
رئیس ســازمان امور دانشــجویان 
ادامــه داد: گام دوم در خصوص ارتقای 
خوابگاه ها، بازســازی است که به منابع و 

زمان کمتر احتیاج دارد.
صدیقی ادامه داد: در مجموع ارتقای 
919 خوابگاه توســط صندوق رفاه انجام 
شده است و در حال حاضر 59 خوابگاه در 
رتبه 5 هستند که اگر همه دست به دست 
هم دهیم این مشکل را حل کرده و سطح 

پنج را به سطح بالاتری خواهیم رساند.
او افــزود: طبق بررســی های ما در 
صندوق رفاه اگــر برای تجهیزات همین 
59 خوابــگاه 236 میلیــارد تومان هزینه 
کنیــم به رتبه یک یا دو خواهند رســید. 
اولویت ما بازســازی خوابگاه های دارای 
رتبه پنج اســت که در این رابطه از خیرین 

درخواست می کنیم تا به ما کمک کنند. 
صدیقی اظهار کرد: بحث شفافیت 
صرف هزینه ها بسیار مهم است و خیرین 
محترم بایــد بدانند هزینه ای که پرداخت 
می کنند در چه زمینه ای مصرف می شود و 
چه هدفی خواهد داشت. صندوق رفاه با 
در نظر گرفتن سامانه آنلاین برای خیرین 

قصد دارد به افراد خیر نشــان دهد که پول 
آنها در چه قسمتی استفاده می شود. حتی 
خیریــن در صورت تمایــل می توانند به 

صورت فیزیکی این کار را انجام دهند.
معمــاری خوابگاه ها یک اصل 
مهم برای سلامت دانشجویان است

محمد تقی نظر پــور معاون مالی، 
اداری و مدیریــت منابــع وزارت علوم 
در حاشــیه دومین نشست مجازی ستاد 
خیریــن وزارت علوم اظهار کرد: احداث 
خوابگاه برای دانشــجویان بســیار مهم 
اســت و همه ما به ایــن موضوع واقف 
هســتیم که چه خوابگاهی با چه معماری 
باید احداث شود. پرداختن به این مسئله 
بسیار حائز اهمیت است. او افزود: فضای 
معماری خوابگاه ها تاثیر بسیار زیادی برای 
سلامت دانشــجویان دارد و این موضوع 
از نظر علمی کاملا اثبات شــده است که 
خوابگاه ها دارای چه معماری باشــند تا 

سلامت دانشجویان حفظ شود.
تقی پور ادامه داد: تعمیرات اساسی 
در خوابگاه هــا که در حال حاضر اجرایی 
شده است، می تواند با مداخلات معماری 
اتفاق افتد تا سلامت دانشجویان هم حفظ 
شــود. تغییرات جزئی در فضای معماری 
خوابگاه ها صــد درصد نتایج مطلوبی به 
همراه خواهد داشت که باید مد نظر قرار 

بگیرد.

۵۰ درصد خوابگاه های دانشجویی بالای ۲۰ سال
 عمر دارند

رئیس سازمان امور دانشجویان:

گروه علمی و آموزشی -  امتحانات مجازی پایانی 
دانشگاه ها در ترم جاری صرفا از امتحان پایان ترم ارزیابی 
نمی شود و این آزمون، تاثیر بسیار کمی در نمره دانشجویان 

خواهد داشت.
اعلام ادامه تعطیلی دانشگاه ها و برگزاری امتحانات به 
صورت مجازی بر نگرانی خانواده ها و دانشجویان درباره 
نمره و میزان موفقیت دانشــجو افــزود. نگرانی از این امر 
باعث شد که بسیاری از دانشجویان درخواست حذف ترم 
و واحد داشته باشند و تعداد زیادی نیز با وجود نگرانی از 
مبتلا شدن به کرونا، خواستار برگزاری امتحانات به صورت 

حضوری بشوند.
البته دسته دیگری از دانشجویان نیز راه سومی را برای 
عبور از این شــرایط انتخاب کرده و به دنبال راه کار هایی 
بــرای تقلب در آزمون مجازی بوده اند تا بتوانند نمره قابل 

قبولی کسب کنند.
اما ســوالی که در اینجا مطرح اســت این است که 
امتحان مجازی تا چه میــزان بر نمره پایان ترم تاثیر گذار 

است؟.
بیشترین علت نگرانی دانشــجویان از آزمون های 
مجازی نمره آن اســت، زیرا اکثر دانشجویان در طول ترم 
نتوانســته اند به طول کامل در کلاس های مجازی شرکت 
کنند و آمادگی ترم های قبل برای شرکت در امتحان پایان 

ترم را ندارند.
نحوه آزمون های مجازی دانشجویان قابل 

کنترل است
آهنچیان، مدیرکل دفتر برنامه ریزی آموزشی وزارت 
علوم گفت: نتایج ارزیابی اســتادان از دانشجویان در طول 
ترم، تأثیر مســتقیم در نمره های پایان ترم دانشجو دارد و 
فقط 5 نمره برای آزمون مجازی پایان ترم دانشــجویان در 

نظر گرفته شده است.
آهنچیان درباره آزمون های مجازی دانشگاه ها افزود: 
ما می خواهیم دانش آموخته خودش از سطح شایستگی و 

دانش تخصصی احساس رضایت کند.
او با بیان اینکه صد در صد دانشــجویان باید به فکر 
ارزشــیابی حقیقی از خود باشند، گفت: با توجه به این که 
ارزشیابی حقیقی از سوی استادان صورت می گیرد، بنابراین 
نحوه آزمون های مجازی دانشــجویان قابل کنترل است و 
اســتادان می توانند از طریق ارتباطات برخط، هر دانشجو 
را کنترل و نحوه برگزاری آزمون های آنها را بررسی کنند.

مدیرکل دفتر برنامه ریزی آموزشــی وزارت علوم 
بــا بیان اینکه 15 نمره از 20 نمره دانشــجویان امتحانات 
پایان ترم دانشجویان مربوط به ارزشیابی استادان از ابتدای 
ســال اســت، افزود: فقط 5 نمره از 20 نمره در امتحانات 
پایانی بررسی می شود بنابراین سرنوشت هر دانشجو فقط 
در آزمون پایانی او تعیین نمی شــود و دانشجویان باید به 

ارزشیابی استادان توجه داشته باشند.
آهنچیان گفت: هر چند در آزمون های حضوری هم 
ممکن اســت دانشجویان، شیطنت هایی داشته باشند، اما 
استادان می توانند با بررسی بهتر و ارزشیابی دقیق تر نحوه 

آزمون امتحانی دانشجویان را بررسی کنند.
او با بیان اینکه امتحان پایانی وجود ندارد، افزود: البته 
این روش درباره همه دروس نبوده بلکه در برخی درس ها 

به تشخیص استاد صورت می گیرد.
مدیرکل دفتر برنامه ریزی آموزشــی وزارت علوم 
ادامه داد: در دســتورالعمل پیشنهادی امتحانات پایان ترم 
آورده ایم اســتاد می تواند نمره صفر تا 20 را به گذراندن 
درس یا عدم موفقیــت گذراندن درس تبدیل کند به این 
معنی که اســتاد می تواند نمره را با دو حالت پاس شــده و 

پاس نشده جایگزین کند.
نیمــی از نمره پایان تــرم از طریق آزمون 

محاسبه می شود
محمد رضا کلباسی، معاون آموزشی دانشگاه تربیت 
مدرس گفت: قطعا امتحانات پایان ترم در دو مرحله برگزار 
می شــود به این صورت که حدود 50 درصد از نمره پایان 
ترم به وسیله ارزشیابی طول ترم و تکالیفی که به دانشجو 
در این مدت داده می شود، خواهد بود و 50 درصد دیگر به 

وسیله امتحان سنجش می شود.
علــی آهون منــش، رئیس اتحادیه دانشــگاه های 
غیرانتفاعی اظهار کرد: مقرر شد درصدی از نمره نهایی هر 
درس )حدود 12 تا 14 درصد( برای آموزش غیرحضوری 
در نظر گرفته شده و باقیمانده هم برای نمره نهایی در نظر 

گرفته شود.
دانشــگاه پیام نور از جمله دانشــگاه هایی است که 
با توجه به شــیوع کرونا تصمیم به برگزاری امتحانات به 
صورت مجازی گرفته است. البته بر اساس اعلام دانشگاه، 
ملاک ارزشیابی طول ترم است و مقداری از نمره نیز توسط 
استاد به صورت آزمون آنلاین است. نمره این دروس توسط 
استاد مربوطه به صورت غیرحضوری به وسیله ارزشیابی، 

پــروژه تحقیقی و یا آزمون آنلاین ثبت می شــود. تمامی 
امتحانات در این نیمسال به صورت ارزشیابی غیرمتمرکز و 

غیرحضوری توسط استادان صورت می گیرد.
دانشــگاه تهران اعلام کرده اســت کــه در مقطع 
کارشناســی و دکتری عمومی دامپزشکی، ارزیابی پایانی 
بر مبنای نظر اســتاد درس بوده و شیوه ارزشیابی )ارزیابی 
مستمر در طول ترم، امتحان برخط، امتحان حضوری، …( 

به اعضای هیئت علمی تفویض شده است.
کدام نوع ارزشیابی تاثیر بهتری دارد؟

یکی از دغدغه ها در رابطه با ارزشیابی این است که 
اساسا ارزشیابی توصیفی مفیدتر است یا ارزشیابی سنتی؟. 
انسان ها در طول زندگی همواره نیازمند ارزش یابی مستمر 
از توانایی ها و فعالیت های خود بوده اند. در قرن حاضر نیاز 
به انجام این گونه ارزش یابی ها دوچندان شده و افراد دائماً 
در حال انجام ارزشــیابی از خود، دیگران و جهان پیرامون 
هستند. در سیستم آموزش عالی که هدف آن تربیت نیروی 
انســانی متخصص و مورد نیاز جامعه اســت، ارزشیابی 
به عنوان یکی از عواملی است که می تواند کیفیت آموزش 

را از حالت ایستا به مسیری پویا سوق دهد.
ارزشیابی دانشجویان در طول ترم تحصیلی نیز یکی 
از روش های موثر جهت سنجش توانایی ها و قابلیت های 
دانشجویان اســت که در سالیان گذشته در نظام آموزش 
عالی مورد توجه بوده است اما این سنجش به میزان کمی 
در ارزیابی پایان ترم دانشجو تاثیرگذار بوده است به گونه ای 
که در بیشتر دانشگاه ها حدود چند نمره را برای آزمون های 
پایان ترم و فعالیت های دانشجویی اختصاص می داده اند. 
در صورتی که ارزشــیابی مستمر می تواند به شیوه بهتری، 

صلاحیت دانشجویان را محک بزند.
ارزشیابی مستمر به شکل پرسش های کلاسی تاثیرات 
بسیار قابل توجهی در پیشرفت تحصیلی دانشجویان ایفا 
می کند؛ بناراین شایسته است جهت دستیابی بهتر به اهداف 
آموزشی و پیشرفت تحصیلی دانشجویان، برنامه ای مدون 
جهت تاثیر بیشتر ارزیابی در ترم های بعد هم برنامه ریزی 

شده و اجرای اندیشمندانه درباره آن صورت بگیرد.
با توجه به نکات ذکر شده، دانشجویان نباید نگران 
آزمون های مجازی و شیوه سنجش سطح تسلط دانشجو 
به دروس باشند، زیرا با توجه به شرایط موجود و موارد در 
نظر گرفته شده در ثبت نمره پایان ترم، یک نوع همه جانبه 

نگری حاکم خواهد بود.

امتحان مجازی پایان ترم دانشگاه ها چه تاثیری 
در ارزیابی دانشجویان دارد؟ گروه علمی و آموزشی -   در پی 

کاهش قابــل توجه جمعیت زنبورها در 
سراسر کره زمین، دانشمندان از پهپادهای 
مجهز به حباب ســاز برای کمک به گرده 
افشانی گل ها به عنوان یکی از مهم ترین 
کارهایــی کــه زنبورها همــواره انجام 

می دادند، استفاده می کنند.
شــاید گرده افشانی گل ها با کمک 
پهپادهای حباب ساز بتواند به کشاورزان 
کمک کند و سیاره ما را از نابودی نجات 

دهد.
زنگ خطر بــرای زنبورها به صدا 
درآمده اســت و هر روزی که می گذرد 
صــدای آن بلندتر به گوش می رســد. 
جمعیت زنبورهای عســل در سال های 
اخیر بــه دلیل تغییــرات آب و هوایی، 
بیماری و اســتفاده از سموم دفع آفات به 
سرعت کاهش یافته است. از آنجا که در 
ایالات متحده زنبورها سالانه محصولات 
زراعــی را به ارزش بیــش از 15 میلیارد 
دلار گرده افشــانی می کننــد، این امر بر 
حیات وحش، کشــاورزی و اقتصاد این 
کشور و همین طور کشورهای دیگر تأثیر 

می گذارد.
در مورد گرده افشــان ها، زنبورها 
موجودات بی نظیری هستند. با این حال، 
مهندســان و دانشمندان سعی می کنند به 
هر حال روش های عجیب و غریب خود 

را عملی کنند.

 اکنون محققان در حال کار بر روی 
یک روش جایگزین و پیشــرفته هستند 
که از پهپادهــا برای بمباران کردن گل ها 
با حباب های صابون حاوی گرده و گرده 

افشانی استفاده می کند.
این ایده به ذهــن "ایجیرو میاکو" 
مهندس شــیمی مواد در انستیتوی علوم 
و فنــاوری پیشــرفته ژاپن در حالی که با 
پسر سه ساله خود مشغول بازی با اسباب 
بــازی حباب ســاز و حباب های آن بود، 
رســید. وی و تیمش در سال 2017 یک 
پهپاد اسباب بازی به طول چهار سانتی متر 
را برای گرده افشــانی گلها با چسباندن 
موی اسب در زیر آن و پوشاندن آن با یک 
ژل مخصوص برای ایجاد چسبندگی بین 

موها استفاده کرده بودند. 
در حالی که این موهای اســب قادر 

بودنــد گرده ها را از یک گل جمع کنند و 
آن را بــه دیگری منتقل کنند، اما به برخی 
گل ها از جمله سوســن آسیب می رساند 
و ایــن روش در طولانی مدت غیرقابل 

استفاده بود.
اکنون محققان این مســئله را با یک 
حباب ساز اصلاح کرده اند. بدین ترتیب، 
پهپاد فضای زیرین پوشــیده از گل خود 
را بــا حباب های بســیار بمباران می کند 
تا روند گرده افشــانی به خوبی صورت 

پذیرد.
محققان این روش را در آزمایشات 
خــود در مجمــوع امیدوارکننده دیدند، 
هرچند کــه اثرات نامطلوب ناشــی از 
محلول صابــون روی برخی گل ها دیده 

شد.
ایــن تحقیق همچنیــن در یک باغ 

گلابی انجام شد. 
کشــاورزان در ژاپن به طور سنتی 
درختــان گلابی و ســیب را به صورت 
دســتی گرده افشــانی می کنند و از یک 
برس پرَ اســتفاده می کنند، زیرا زنبورها 
در دمــای پایین گرده افشــانی نمی کنند 
و بعضــی اوقات ممکن اســت به گل ها 
آسیب برســانند و در نتیجه میوه ها تغییر 

شکل پیدا می کنند.
محققان می گویند در حالی که این 
پهپادهــا می توانند 90 درصد از گل ها را 
با حباب بمباران کنند، اما گرده زیادی را 
هدر می دهند. بنابراین به فکر ساخت یک 
پهپاد هستند که بتواند گل ها را شناسایی 

کند و این مشکل را حل کند.
" میاکو" همچنین اظهار داشت که 
در تلاش است تا حباب صابون سازگار 
با محیط زیســت را ابداع کند که به گل ها 

آسیب نرساند.
این نــوع نوآوری ها قطعــاً آینده 
نگرانــه هســتند و پهپادهــای زنبوری 
برای صنعت کشاورزی امیدوارکننده به 
نظر می رســند.  هرچند که گرده افشانی 
در مقیــاس بزرگ ممکن اســت به این 

زودی ها به وقوع نپیوندد.
اگرچــه این روش یــک راه حل 
خوب به نظر می رسد، اما نجات زنبورها 
از انقراض هنــوز بهترین گزینه ما برای 

آینده ای بهتر، شیرین تر و سبزتر است.

پهپادها به جای زنبورها!


